
ОФІЦІЙНО | Голова ФПУ 
Юрій Кулик надіслав листи 
до органів влади щодо по-
вернення боргів із зарплати, 
а також щодо ситуації із 
страховими виплатами.

ПОЗИЦІЯ | 28 жовтня в ки-
ївському офісі Міжнародно-
го валютного фонду відбула-
ся консультативна зустріч 
 голови місії МВФ Ніколая 
 Георгієва та керівника Пред-
ставництва МВФ в Україні 
Жерома Ваше з представни-
ками всеукраїнських проф-
спілок.

ЗАСІДАННЯ | 25 жовт ня під 
головуванням міністра соці-
альної політики України На-
талії Королевської відбулося 
засідання Комісії з питань 
погашення заборгованості із 
заробітної плати (грошового 
забезпечення), пенсій та ін-
ших соціальних виплат.
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ДОЛУЧАЙТЕСЬ  
ДО ОБГОВОРЕННЯ
Будь-який матеріал номера можна обго-
ворити на нашому сайті www.psv.org.ua

Передплатити видання можна в будь-якому пошто-
вому відділенні України за «Каталогом видань України» 
або  скориставшись послугою «Передплата ON-LINE»  
на корпоративному сайті ДП «Преса» www.presa.ua

Триває передплата  
центральних профспілкових видань на 2014 рік
Вартість передплати на 2014 рік:  
газета «Профспілкові вісті» – 156,00 грн 
 (передплатний індекс – 22152), 
журнал «Бібліотечка голови 
проф спілкового комітету» – 
68,04 грн  (передплатний індекс – 
22909).

Володимир Шкварковський: «Профспілки мають 
розірвати замкнене коло, щоб зміцнитися»    .05

ФАХІВЦІ ЗВАЖУВАЛИ 
ЗА  І ПРОТИ  ОБ’ЄД
НАН НЯ ДЕРЖСЛУЖБИ 
ЗАЙНЯТОСТІ ТА ДЕРЖ
ІНСПЕКЦІЇ З ПИТАНЬ 

ПРАЦІ
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ТЕМА НОМЕРА | ХТО, ДЕ І ЧОМУ НЕ ДАЄ УКРАЇНЦЯМ ЗАРОБЛЯТИ?

БОРГИ ІЗ ЗАРПЛАТИ 
НАБЛИЖАЮТЬСЯ ДО МІЛЬЯРДА
До затримок із отриманням чесно зароб-
лених грошей українці, схоже, звикли. 
970 млн грн становить загальна сума зар-
платних боргів в Україні. А в жовтні не змо-
гли вчасно отримати пенсії та соціальну 
допомогу найбільш уразливі верстви насе-
лення. Хтось мовчки зносить такі незручнос-

ті, більшість – ремствують, чимало й таких, 
хто підбурює народ негайно йти на Київ, під 
стіни Кабміну, до Адміністрації Президента 
і вимагати порядку. Або, принаймні, пояс-
нень, хто, де й чому не дає зарплати праців-
никам. Цими питаннями переймались 
і «Профспілкові  вісті». .08

Об’єднувати чи не 
                          об’єднувати?
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ПОЗИЦІЯ

ОФІЦІЙНО

ГОЛОВА ФПУ ЮРІЙ КУЛИК НАДІСЛАВ 
ЛИСТИ ДО ОРГАНІВ ВЛАДИ ЩОДО 
ПОВЕРНЕННЯ БОРГІВ ІЗ ЗАРПЛАТИ

ЯК ПОВІДОМЛЯЄ ІН
ФОР МА ЦІЙНО АНА
ЛІ ТИЧНИЙ ЦЕНТР 
ФПУ, 28 жовтня в ки-

ївському офісі Міжнародно-
го валютного фонду відбу-
лася консультативна зустріч 
голови місії МВФ Ніколая 
Георгієва та керівника 
Представництва МВФ в 
Україні Жерома Ваше з 
представниками всеукраїн-
ських профспілок.
ФПУ представляли заступ-
ник Голови ФПУ Сергій 
Українець, заступник голо-
ви Профспілки працівників 
освіти і науки України Сер-
гій Романюк, керівник де-
партаменту бюджетної по-
літики та соціального захис-
ту апарату ФПУ Людмила 
Остапенко. Представники 

профспілок висловили за-
перечення проти оголоше-
них висновків нинішньої мі-
сії про те, що нібито в Украї-
ні відсутні джерела для за-
безпечення зростання зар-
плат бюджетникам і мож-
ливості для підвищення 
пенсій, а також занадто 
низькі ціни на газ для насе-
лення, що потребує введен-
ня жорстких нормативів 
споживання енергоносіїв 
домогосподарствами. Вони 
навели переконливі еконо-
мічні розрахунки, які дово-
дять, що газовидобувні під-
приємства і газотранспортні 
компанії, які постачають на-
селенню видобутий на те-
риторії нашої держави де-
шевий український газ, 
отримують високі прибутки. 

Підвищити ціну на газ для 
населення означає приму-
сити наших людей купувати 
газ, видобутий з вітчизня-
них надр, за спекулятивни-
ми цінами. Представники 
профспілок висловились за 
недопущення перекладан-
ня економічного тягаря 
обов’язків бізнесу й держа-
ви на плечі простих грома-
дян, а також звернули увагу 
місії МВФ на те, що тіньові 
ресурси української еконо-
міки не враховані й при 
оцінці можливостей соці-
ального забезпечення та 
зростання зарплат праців-
ників бюджетної сфери. Ле-
галізація зайнятості й опла-
ти праці має забезпечити 
значні додаткові ресурси, 
які можна використати для 

стабільного підвищення 
зарплат бюджетників і 
зростання пенсійних ви-
плат. Тож, на думку проф-
спілок, представникам місії 
варто провести повний про-
фесійний аналіз економіч-
ної ситуації в Україні. 
Напрацьовані профспілками 
пропозиції було передано 
керівнику Представництва 
МВФ в Україні Жерому Ваше, 
а також запропоновано ство-
рити спільну експертну групу 
з метою об’єк тивного ви-
вчення можливості підви-
щення цін на газ та електро-
енергію для населення, оцін-
ки можливих темпів зростан-
ня зарплати та соціальних 
виплат. До її складу мають 
увійти представники уряду, 
МВФ і профспілок.

Шановні спілчани!

Прийміть сердечні вітання з нагоди Дня працівника 
 соціальної сфери!
Це свято людей, які професійно опікуються проблема-
ми ветеранів, інвалідів, пенсіонерів, безробітних, бага-
тодітних та малозабезпечених родин, щодня дарують 
їм тепло своїх сердець, творять добро не тільки за 
службовим обов’язком, а й за покликом душі.
Компетентність соціальних працівників, їх чуйність і ба-
жання бути корисними всім, хто перебуває в складних 
життєвих обставинах та потребує допомоги, заслугову-
ють на людську шану й повагу.
Шановні працівники соціальної сфери! Щиро дякую 
вам за ваше милосердя, людяність, здатність співчува-
ти, вірність покликанню і служіння обраній справі. 
 Бажаю вам щастя, здоров’я, сил, витримки, наснаги й 
невичерпної енергії для творення добра, успішної реа-
лізації усіх ваших починань. Достатку і благополуччя 
вашим родинам!
З глибокою повагою,

Юрій КУЛИК,
Голова Федерації професійних спілок України

Шановні спілчани!

Від імені Президії Центральної ради Профспілки пра-
цівників соціальної сфери України щиро вітаю вас із 
професійним святом – Днем працівника соціальної 
сфери.
Із словами великої поваги та вдячності звертаюсь до 
всіх, хто щоденно піклується про забезпечення дер-
жавних гарантій соціального захисту, нарахування та 
виплати пенсій, медико-соціальної реабілітації, оплати 
та безпеки праці, трудових відносин. Саме вам, праців-
никам соціальної сфери, постійно доводиться вирішу-
вати потреби і турботи пенсіонерів, інвалідів, людей з 
обмеженими можливостями, сиріт, безробітних і 
самот ніх людей, загалом проблеми, які стосуються 
практично кожного громадянина нашої держави. З ви-
сокою відповідальністю ви служите шляхетній справі і 
гідні найвищої пошани за терпіння, щедрість душі та 
вір ність обраній професії, адже турбота про людину за-
вжди була і залишається основоположним принципом 
вашої діяльності.
Користуючись нагодою, щиро вітаю всіх працівників 
соціальної сфери з професійним святом, бажаю міцно-
го здоров’я, щастя, родинного затишку, мудрості і ви-
тримки в усіх життєвих випробуваннях, нових успіхів у 
праці, задоволення від зробленого та вдячності від 
 людей.
З повагою,

Володимир ТЬОТКІН,
голова Профспілки працівників 

соціальної сфери України 

Шановні члени профспілки!

Прийміть щирі вітання з Днем працівника соціальної 
 сфери!
У цей день мені випала чудова нагода звернутися до 
вас із словами глибокої поваги та вдячності за вашу не-
легку працю. Соціальний працівник – це важлива і від-
повідальна місія. Щодня завдяки вашій роботі мільйо-
ни людей отримують надію на справедливість і гідне 
життя в своїй країні. Піклуючись про людину, її майбут-
нє, забезпечуючи надання соціальних гарантій і допо-
моги тим, хто потрапив у складні життєві ситуації, ви 
робите вагомий внесок у розбудову громадянського 
суспільства.
Від імені Центрального комітету Профспілки працівни-
ків державних установ України щиро дякую вам за чуй-
ність та щедрість душі і вірю: ми з вами єдині в праг-
ненні соціальної справедливості, людяності, добра, в 
бажанні, щоб члени нашої профспілки, як і всі грома-
дяни України, мали гідну роботу та гідне життя.
У цей святковий день щиро бажаю вам міцного 
здоров’я, щастя, родинного затишку, достатку і неви-
черпної енергії для творення добра.

Тетяна НІКІТІНА,
голова Профспілки працівників  

державних установ України

ПРИВІТАННЯ

На виконання постанови Президії 
ФПУ щодо забезпечення права гро-
мадян на своєчасне одержання ви-
нагороди за працю Голова ФПУ Юрій 
Кулик надіслав листи до Кабінету Мі-
ністрів, Верховного суду, Державної 
виконавчої служби та Фонду держ-
майна, в яких порушив питання за-
боргованості із зарплати.

ПРОФСПІЛКИ ВИМАГАЮТЬ ВІД МВФ 
ОБ’ЄКТИВНОЇ ОЦІНКИ ЕКОНОМІЧНОЇ СИТУАЦІЇ

3 ЛИСТОПАДА   
ДЕНЬ ПРАЦІВНИКА 
СОЦІАЛЬНОЇ СФЕРИ

Фото Анатолія ЛИСЕНКА

На адресу ФПУ продовжують 
надходити звернення з місць 
стосовно заборгованості щодо 
виплат допомоги з тимчасової 

непраце здатності та безробіття, сума 
якої сягає понад 1 млрд грн.
3 жовтня ситуація з виплатами коштів 

ФССТВП обговорювалася на засіданні 
Президії ФПУ. За її дорученням Голова 
ФПУ та Спільного представницького ор-
гану об’єднань профспілок Юрій Кулик 
звернувся до Прем’єр-міністра України 
Миколи Азарова з проханням вжити 
всіх можливих заходів для ліквідації за-

боргованості перед застрахованими 
особами шляхом забезпечення належ-
ного казначейського обслуговування фі-
нансової системи загальнообов’яз ко во го 
державного соціального страхування.

ГОЛОВА ФПУ ЮРІЙ КУЛИК ЗВЕРНУВСЯ ДО 
ПРЕМ’ЄР МІНІСТРА УКРАЇНИ МИКОЛИ АЗАРОВА 
ЩОДО СИТУАЦІЇ ІЗ СТРАХОВИМИ ВИПЛАТАМИ
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БРИФІНГ

ДУМКА ЕКСПЕРТА

Тетяна РУБАН
«ПВ»

СОЦІАЛЬНЕ СТРАХУВАННЯ: 
СТАН І ПЕРСПЕКТИВИ

Олена ОВЕРЧУК
редактор відділу «ПВ»

Розмірковуючи, як по-
значиться ухвалення 
цього надзвичайно 
важливого докумен-

та на розвитку української 
економіки та держави в ці-
лому, Владислав Лук’янов 
зазначив, що підписання 
Угоди про асоціацію між 
Україною та ЄС потребува-
тиме від України підви-
щення конкурентоспро-
можності у всіх сферах. 
Країні належить пройти 
нелегкий шлях, але в пер-
спективі це дасть змогу 
створити нові робочі міс-
ця, вийти на новий рівень 
міжнародного співробіт-
ництва. Також це позитив-

но вплине на національ-
ний інвестиційний клімат, 
адже асоціація з ЄС збіль-
шить довіру інвесторів до 
нашої країни. Він повідо-
мив, що впродовж остан-
ніх місяців Верховна Рада 
ухвалила низку змін до за-
конодавства, спрямованих 
на поліпшення інвестицій-
ного клімату в Україні та 
умов ведення бізнесу.
Разом із тим Владислав 
Лук’янов висловив думку, 
що Україна навряд чи змо-
же отримати значну вигоду 
від скасування країнами 
Євросоюзу мита на імпорт 
товарів із нашої країни. Для 
сільськогосподарської та 
продовольчої продукції з 
України Європа встановила 
занадто низькі квоти на 
безмитний імпорт, а щодо 

сировини та металургії, то 
в цих галузях мита пере-
важно відсутні й так. Скасу-
вання експортних мит на 
сировину, що вивозиться 
до Європи, негативно по-
значиться на віт чизняній 
промисловості, адже спри-
ятиме вивезенню з України 
сировини. Виникнуть про-
блеми, зокрема, у металур-
гійній та харчовій промис-
ловості. Україна майже по-
вністю скасовує мита на 
ввезення товарів з ЄС, що 
створить серйозні пробле-
ми для українських вироб-
ників, зокрема тих, що за-
ймаються виробництвом 
одягу, меблів, продуктів 
харчування, машинобуду-
вання тощо. Проте, як вва-
жає Владислав Лук’янов, з 
чогось потрібно починати. 

Можна було б іще довго 
виторговувати квоти, умо-
ви, але потрібно робити 
крок, що давно вже назрів. 
І в процесі розвитку й по-
глиблення кооперації та 
взаємодії з ЄС покращува-
тимуться наші стандарти, 
умови праці, і через рік, 
два, три, в середньостро-
ковій і довгостроковій пер-
спективі, за оцінками екс-
пертів, завдяки тісній інте-
грації у торговій, промис-
ловій сферах з ЄС гаранто-
вано зростатиме ВВП. 
Владислав Лук’янов упев-
нений, що Україна за своїм 
менталітетом ближча до 
Європи, і цьому напрямі 
останнім часом зроблено 
чимало: ухвалено нові за-
конопроекти, проводяться 
культурні заходи – концер-
ти, конференції, фестивалі.
Аналогічна ситуація спосте-
рігається і в соціальній сфе-
рі: Європейський Союз є 
гарним прикладом соціаль-
ного розвитку, де надзви-
чайно розвинені такі сфе-
ри, як охорона здоро в’я, 
освіта, туризм, підтримка 
житлового будівництва.

У Будинку профспілок відбувся брифінг, на якому голова правління Фон-
ду соціального страхування з тимчасової втрати працездатності України, 
в. о. першого заступника Голови ФПУ Григорій Осовий і перший заступ-
ник директора Виконавчої дирекції Фонду Володимир Ткаченко презен-
тували роботу системи соцстрахування з тимчасової непрацездатності.

Фото Кирила ЛАТИШЕВА

ВЛАДИСЛАВ ЛУК’ЯНОВ:  
ПОТРІБНО ЗРОБИТИ КРОК, ЩО ДАВНО НАЗРІВ

ЗАСІДАННЯ КОМІСІЇ

ФОРУМ

Анна РЄПІЧ
редактор відділу «ПВ»

Відзвітувати про поточ-
ний стан справ до Мін-
соцполітики прибули ке-
рівники найбільших 

підприємств-боржників із ви-
плати заробітної плати та за-
ступники голів облдерж-
адміністрацій. 
На засіданні комісії зазначало-
ся, що впродовж дев’яти міся-
ців ц. р. державні інспектори з 
питань праці на 3 тис. підпри-
ємствах-борж никах провели 
4 тис. перевірок із питань ви-
плати заробітної плати. На їх-
ню вимогу повністю або част-
ково було погашено заборго-
ваність із виплати заробітної 
плати 273,2 тис. працівникам 
на суму 636,6 млн гривень.
Під час засідання було заслу-
хано доповіді керівників під-
приємств – найбільших борж-
ників, представників Держав-
ного концерну «Укр оборон-
пром», Міноборони, Мін-
інфраструктури, Фонду держ-
майна, Міненерговугілля, 
Мінфіну, заступників голів ре-
гіонів та ін.
«Погашення заборгованості 
працівникам підприємств ко-
мунальної власності – персо-

нальне завдання керівників 
місцевих органів виконавчої 
влади. Тому прошу негайно 
вжити заходів для її повного 
погашення згідно з графіками, 
– зазначила Наталія Королев-
ська. – Якщо цього не станеть-
ся, то питання відповідаль-
ності розглядатиметься на за-
сіданні Уряду. Ми маємо за-
стосовувати всі можливі ін-
струменти для зменшення чи 
недопущення боргів і захисти-
ти українських громадян».
Станом на 21.10.2013 року 
найбільшими боржниками се-
ред державних підприємств є 
Харківський приладобудівний 
завод ім. Шевченка (21,8 млн 
грн); Київський завод «Буре-
вісник» (19,5 млн грн); судно-
будівний завод ім. 61 комуна-
ра (18,5 млн грн) – усі нале-
жать до Укроборонпрому. Се-
ред найбільших боржників ін-
ших форм власності числять-
ся: ПрАТ «Авіа компанія «Ае-
росвіт» (149,8 млн грн); Олек-
сандрійська філія ЗАТ «Енер-
говугілля» (17,3 млн грн); 
Авіакомпанія «Донбасаеро» 
(15 млн грн) та ін.
За рішенням Комісії керівники 
підприємств, які допустили 
кричущу заборгованість із за-
робітних плат, мають бути при-
тягнуті до відповідальності.

Тетяна РУБАН
«ПВ»

Такі цифри оприлюднив 
під час круглого столу 
«Збереження трудового 
потенціалу країни за ра-

хунок зниження рівня захво-
рюваності, виробничого трав-
матизму та забезпечення без-
печних і здорових умов пра-
ці», що відбувся в Укрінформі 
24 жовтня, заступник Голови 
ФПУ Сергій Українець.
У своєму виступі він звернув 
увагу присутніх на те, що 90% 
виявлених професійних за-
хворювань завершуються 
тим, що людина не поверта-
ється до праці, стає інвалідом. 
За останні 12 років через ви-
робничий травматизм держа-
ва втратила кілька десятків 
тисяч працездатних осіб.
Заступник Голови ФПУ вважає, 

що під час роботи з потенцій-
ними зарубіжними інвестора-
ми не слід робити акцент на 
дешевій робочій силі в Україні. 
Профспілки занепокоєні тим, 
що в країні законодавчо змен-
шено видатки на охорону пра-
ці – із 20 до 2,5 млрд грн, пору-
шуються положення міжна-
родних конвенцій щодо обо-
в’язкового забезпечення держ-
нагляду у сфері безпеки праці. 
Разом із тим Сергій Українець 
зазначив, що цього року в 
Україні ухвалено загальнодер-
жавну програму поліпшення 
безпеки праці до 2018 року, 
яка «підкріплена фінансуван-
ням з державного бюджету, 
фонду соціального страхуван-
ня». Програма передбачає ме-
ханізм економічного стимулю-
вання роботодавців, заходи 
щодо запобігання виробничо-
му травматизму і професійним 
захворюванням.

БОРЖНИКИ 
ВІДЗВІТУВАЛИ 

ЯК ЗБЕРЕГТИ ТРУДОВИЙ 
ПОТЕНЦІАЛ?

25 жовтня під головуванням міністра соці-
альної політики України Наталії Королев-
ської відбулося засідання Комісії з питань 
погашення заборгованості із заробітної 
плати (грошового забезпечення), пенсій та 
інших соціальних виплат. 

В Україні щороку 12 тисяч осіб стають інва-
лідами праці, а на виробництві вже загину-
ло більше, ніж на війні в Афганістані. 

Уже у листопаді на Вільнюському саміті 
Україна може підписати Угоду про асоціа-
цію з Європейським Союзом. «ПВ» звер-
нулися до Владислава Лук’янова, аби ді-
знатися його думку щодо перспектив 
розвитку української економіки та держа-
ви в цілому в контексті євроінтеграції.

Фото Анатолія ЛИСЕНКА
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ЗА ІНФОРМАЦІЄЮ 
ПРЕС ЦЕНТРУ ФПО, 
до роботи засідання 
Ради ФПО долучилися 

Голова ФПУ Юрій Кулик, го-
лова обласної ради Микола 
Ковальчук, заступник голови 
облдержадміністрації Віктор 
Рєзнік, голова обласного 
об’єднання організацій ро-
ботодавців Павло Штутман, 
Кіровоградський міський го-
лова Олександр Саінсус. 
Вітаючи ювілярів, Юрій Ку-
лик відзначив високий рі-
вень співпраці профспілок, 
влади і роботодавців. Голова 
ФПУ розповів про пробле-
ми, над якими нині працює 
ФПУ. Серед них, зокрема, 
зростання іміджу профспі-
лок і залучення до цієї робо-
ти на постійній основі за-
гальнонаціональних телека-
налів, підписання Генераль-
ної угоди, підвищення зар-
плати бюджетникам, ухва-
лення у парламенті проекту 
нового Трудового кодексу 
тощо. 
Голова ФПО Сергій Петров 
зазначив, що історія проф-
спілкового руху краю багата 
на події, пов’язані із справж-
ньою боротьбою профспі-
лок за права трудящих в 
умовах гострого протистоян-
ня між працею і капіталом. 
Попри жорсткий терор цар-
ського уряду й пересліду-
вання, профспілки брали ак-
тивну участь у страйках, бой-
котах, борючись за поліп-
шення матеріального стано-
вища трудящих. Неоднора-
зово змінювалася влада, 
створювались і зникали по-
літичні партії. На тлі цих про-
цесів професійні спілки ви-
явили неабияку життєздат-
ність і реально продемон-
стрували свій великий по-
тенціал. 
Проголошення України неза-
лежною державою, перехід 
до ринкової економіки по-
требували від профспілок 
нових, нестандартних взає-
мин з органами державної 
влади, політичними партія-
ми та громадськими органі-
заціями, переосмислення 
свого місця і ролі у суспіль-
стві. З початку своєї діяль-
ності ФПО займала послі-

довну позицію у розв’язанні 
проблем у відносинах праці. 
Слід згадати проблеми за-
йнятості, що з’явилися уна-
слідок приватизації підпри-
ємств, яка здебільшого за-
кінчувалася ліквідацією. Ре-
зультат: масове безробіття, 
затримки виплати зарплати.
ФПО, її членські організації 
вживали всіх заходів, аби за-
хистити конституційні права 
спілчан. За сприяння фахівців 
ФПО люди почали масово 
звертатися у суди, було пору-
шено тисячі справ про випла-
ту зарплати. Використовува-
лися нові можливості колдо-
говірної кампанії, за ініціати-
вою профкомів з низкою ке-
рівників підприємств були 
розірвані контракти.
На 65-річному шляху вдало-
ся зробити чимало. Набули 
значного досвіду з організа-
ції страйків і впливу на вла-
ду, щодо забезпечення 
ефективності переговорних 
процесів. ФПО вважає, що 
відносини з органами влади 
та роботодавцями мають 
з’ясовуватися через перего-
вори. Саме ФПО ініціювала 
створення обласної ради со-
ціального партнерства. Нині 
це тристороння соціально-
економічна рада, яка наді-
лена широкими правами. 
Після ухвалення закону про 
соціальний діалог профспіл-
ки отримали механізм його 
реалізації через укладення 
територіальної угоди, яка за-
безпечує представництво 
профспілкової сторони в 
структурах влади, можли-
вість членських організацій 
впливати на вирішення важ-
ливих соціальних питань.
Проте багато чого ще нале-
жить зробити. Профспілкам 
доводиться йти на деякі по-
ступки на всіх рівнях. Пра-
цювати є над чим. Важливо 
змінити ставлення до орга-
нізації всередині профспіл-
ки, боротися із байдужістю, 
гуртувати лави профспілко-
вої громади.
Сергій Петров сказав чима-
ло теплих слів на адресу ве-
теранів профспілкового 
руху, подякував їм за актив-
ну участь у творенні історії 
міжспілкового об’єднання.

В

Після урочистостей Юрій 
Кулик і Володимир Тураєв 
в невимушеній обстановці 
спілкувалися з головними 
героями свята – ветерана-
ми профспілкового руху.

ЯК ПОВІДОМЛЯЄ ФПО

ОБ’ЄДНАННЮ ПРОФСПІЛОК 
ХМЕЛЬНИЧЧИНИ  65  РОКІВ

У жовтні Кіровоградському обласному 
профспілковому об’єднанню виповнюєть-
ся 65 років. З цієї нагоди відбулося уро-
чисте засідання Ради Федерації профспі-
лок області.

СТИМУЛ ДО РОЗВИТКУ

Відбулося дев’яте 
засідання ради 
Федерації проф-
спілок Хмельниць-
кої області, на 
якому обговорю-
валося питання за-
безпечення гідних 
умов праці через 
посилення гро-
мадського контро-
лю профспілок. 

СВЯТО  ПРИВІД ПІДБИТИ 
ПІДСУМКИ І НАКРЕСЛИТИ 
ПЛАНИ
Голова Федерації профспілок Украї-
ни Юрій Кулик взяв участь в урочис-
тостях з нагоди 65-річчя Федерації 
профспілок Луганської області. 

Прес-служба ФПО
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Тетяна МОРГУН
оглядач ПВ

– Володимире Антоновичу, 
Чернівецька облпрофрада 
відзначила своє 65-річчя. 
Будь ласка, розкажіть з чим 
обласне профспілкове об’єд-
нання підійшло до цієї дати.

– Яка ж динаміка розвитку й 
нинішній стан соціального 
партнерства? 

– Як роботодавці реагують на 
діяльність чи створення на 
своїх підприємствах проф-
спілкової організації? 

– Що, на Ваш погляд, потріб-
но для фінансового та органі-

заційного зміцнення профспі-
лок і профспілкового руху?

– Володимире Антоновичу, 
до яких методів найкращої 
мотивації профчленства вда-
ються профспілки області?

– Якими є позиція, діяльність 
місцевих владних органів, ор-
ганізації роботодавців, ФПУ в 
ситуації зі спробами незакон-
ного відчуження профспілко-
вого майна?

РОЗМОВА З ВОЛОДИМИРОМ ШКВАРКОВСЬКИМ, 
ГОЛОВОЮ ЧЕРНІВЕЦЬКОЇ ОБЛАСНОЇ РАДИ ПРОФСПІЛОК

Профспілки 
мають розірвати 
замкнене коло, 
щоб зміцнитися
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Анна РЄПІЧ
редактор відділу «ПВ»

ПРОФСПІЛКИ 
ЗАНЕПОКОЄНІ

У  ЦЕНТРІ  УВАГИ

ДУМКИ 
РОЗДІЛИЛИСЯ

Жвава дискусія учасників круглого столу 
розгорнулася з приводу того, що наразі не 
розраховано, збільшиться або зменшиться 
чисельність інспекторів праці; не проведено 
розрахунків щодо навантаження на фонд 

оплати праці та матеріально-технічне забез-
печення новоствореної служби; не проведе-
но розрахунків щодо перенавчання спе-
ціалістів служби зайнятості; не опрацьову-
валися можливі терміни, в які новостворе-
ний орган зможе виконувати свої функції.

Об’єднання Державної служби 
зайнятості та Державної інспекції 
з питань праці: «за» і «проти»
Днями Комітет Верховної Ради Укра-
їни з питань соціальної політики та 
праці провів круглий стіл на тему 
«Щодо намірів об’єднання Держав-
ної служби зайнятості України з Дер-
жавною інспекцією України з питань 
праці». До обговорення долучили-
ся заступник Голови Верховної Ради 
України Руслан Кошулинський, го-
лова Комітету Петро Цибенко, за-
ступник міністра соціальної політики 
В’ячеслав Коломієць, заступник Го-
лови ФПУ Сергій Українець, народ-
ні депутати, представники Кабміну, 
міністерств, відомств, роботодавців, 
профспілок, науковці.

ФОТО Кирила ЛАТИШЕВА
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ЯК ПОВІДОМИЛА ХАРКІВСЬКА 
ОБЛАСНА ОРГАНІЗАЦІЯ ПРОФ
СПІЛКИ

Ельбрус заввишки 5642 м над рівнем моря, що 
майже на 850 м вище найбільшої альпійської 
вершини Монблан. Назва Ельбрус походить 
від іранського Альброс – «Висока гора». Ка-
бардинці називають її Ошхамахо, або «Гора 

щастя», карачаївці – Менгітау, тобто «Крижана 
гора». Найімовірніше, Ельбрус є саме тією го-
рою, до якої розгнівані боги прикували Про-
метея. Про це писав Тарас Шевченко в поемі 

«Кавказ».

НАВЧАЛЬНИЙ РІК

СЕМІНАР

ПІДКОРЕННЯ ВЕРШИН

Віталій КОПИШ
Чернігівська обл.

В 2013/2014 навчально-
му році в Чернігівській 
області продовжено 
ефективну практику 

організації районних шкіл 
профактиву. ФПО та НМЦ 
визначили для цієї діяльнос-
ті Носівський та Ічнянський 
райони. Протягом вересня – 
травня в школах проходити-
муть щомісячні семінари за 
відповідною програмою. 
Для проведення перших за-
нять було обрано декілька 
тем, які розкривають базові 
поняття діяльності профспі-
лок. Зокрема, про можливос-
ті захисту соціально-еко но-

мічних та трудових прав спіл-
чан розповів заступник голо-
ви ФПО Петро Чорнорот.
Продовжила програму на-
вчання для профлідерів за-
відувачка навчального відді-
лу підприємства НМЦ проф-
спілок Олена Щепотьєва. Під 
час міні-тренінгу слухачі шко-
ли розглянули і обговорили 
основні права спілчан та чле-
нів виборних органів. Не за-
лишилось поза увагою і таке 
важливе питання, як органі-
заційна робота в первинці.
Щодо нормативної бази тру-
дових відносин та практич-
них аспектів застосування 
законів поінформувала за-
відувачка відділу соці ально-
економічного та правового 
захисту ФПО Тамара Назіна.

Сергій БАРАНЧИКОВ
Закарпатська обл.

Закарпатське територі-
альне об’єднання пра-
цівників соціальної 
сфери (голова Людми-

ла Ляпіна) спільно з на-
вчальним центром обл-
профради (директор Іван 
Олексик) щокварталу про-
водять семінари-навчання 
голів первинок галузі, реалі-
зуючи програму системного 
навчання проф активу. 
На черговому семінарі перед 
профактивістами галузі ви-
ступив голова Закарпатської 
облпрофради Іван Король, 
який розповів про основні 
напрями роботи профспілок 
нашого краю, ведення соці-
ального діалогу з органами 
влади та роботодавцями. 
Питання проведення звітів і 
виборів у профорганізаціях 
галузі, що розпочнуться в 
листопаді, висвітлили в своїх 
виступах голова територіаль-
ного проф об’єднання Люд-

мила Ляпіна та голови пер-
винних профорганізацій: Му-
качівського будинку-інтер-
нату – Едіта Ладуняк, Ужго-
родського міського та Мука-
чівського районного терито-
ріальних центрів соціального 
обслуговування – Вікторія 
Белушак та Людмила Каніна. 
На проблемах охорони пра-
ці, участі профспілок у їх ви-
рішенні зупинився технічний 
інспектор праці обл проф-
ради Віктор Кацеба.
Цікавою формою організації 
дозвілля у галузевій проф-
спілці є робота «Клубу вихід-
ного дня». За інформацією 
Людмили Ляпіної, влітку цьо-
го року за ініціативи профор-
ганізацій відбулися поїздки 
колективів закладів соцсфе-
ри на озеро Синевир, Солені 
озера в Тячівському районі, 
до Почаївського монастиря, 
на фестиваль «Гуцульська 
бринза» в м. Рахові тощо. На 
прохання спілчан практику 
проведення подорожей за 
маршрутами «Клубу вихідно-
го дня» буде продовжено.

НОВІ ШКОЛИ

ПРОФАКТИВ ЗА ПАРТАМИ

Голова ревізійної ко-
місії профкому студен-
тів Харківського націо-
нального університету 
міського господар-
ства імені О. М. Беке-
това Віктор Мостиць-
кий разом з командою 
харківських студен-
тів побував на Ельбру-
сі. Із собою вони взяли 
профспілковий прапор.

КОНТРОЛЬ

ЗА  ІНФОРМАЦІЄЮ 
ПРЕС ЦЕНТРУ ФЕДЕ
РАЦІЇ ПРОФСПІЛОК 
РІВНЕНСЬКОЇ ОБЛАС
ТІ, 

ПЕРЕВІРКА СОЦІАЛЬНОГО ДІАЛОГУ
Вже в сьомому районі Рівнен-
ської області завершила ро-
боту робоча група з перевір-
ки стану соціального діалогу 
в області та колдоговірно-
го регулювання на підприєм-
ствах та в установах району.

ПРАПОР ПРОФСПІЛКИ 
ОСВІТЯН НА ЕЛЬБРУСІ

Світлої пам’яті Василя Федоровича СТРУКА
Президії Федерації професійних спілок України і ЦК профспілки 
працівників атомної енергетики та промисловості України з гли-
боким сумом сповіщають, що 23 жовтня 2013 року на 62-му 
році життя раптово зупинилося серце визнаного профспілково-
го лідера, ліквідатора-чорнобильця, заступника Голови Проф-
спілки атомників України Василя Федоровича Струка.
У ці скорботні дні Президія ФПУ, ЦК галузевої профспілки вислов-
люють щире, глибоке співчуття рідним і близьким покійного. 
Світла пам’ять про Василя Федоровича Струка назавжди збере-
жеться в наших серцях.

Президія ФПУ, 
ЦК профспілки працівників атомної енергетики  

та промисловості України

СПІВЧУТТЯ
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ПРОЩАТИ ЧИ КАРАТИ 
БОРЖНИКІВ НАШИХ?

ЯКУ ВІДПОВІДЬ ДАЄ КИЇВ?

Борги із зарплати 
наближаються  
до мільярда

За повідомленням 
 Державного комітету ста-
тистики, найбільше зар-
платних боргів у Донець-
кій (майже 217 млн грн), 
Київській (126,8 млн грн) 

та Харківській 
(89,06 млн грн) областях.

До затримок із отриманням чесно зароблених гро-
шей українці, схоже, звикли. 970 млн грн становить 
загальна сума зарплатних боргів в Україні. А в жов-
тні не змогли вчасно отримати пенсії та соціальну 
допомогу найбільш уразливі верстви населення. 
Хтось мовчки зносить такі незручності, більшість – 
ремствують, чимало й таких, хто підбурює народ 
негайно йти на Київ, під стіни Кабміну, до Адміні-
страції Президента і вимагати порядку. Або, при-
наймні, пояснень, хто, де й чому не дає зарплати 
працівникам. Цими питаннями переймались і 
«Профспілкові вісті».
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ГОЛОДНІ НЕ БУНТУЮТЬ

КОМЕНТУЄ СВІТЛАНА МАКОГОНЮК, ЗАВІДУВАЧКА ВІДДІЛУ ОПЛАТИ ПРАЦІ ФПУ

Ось уже 
понад 
3 роки 
забор-

гованість із 
зарплат в Укра-
їні коливається 
у межах мі-

льярда гривень. Федерація проф-
спілок тримає це питання на 
контролі, ми звертаємося по допо-
могу до всіх органів державної 
влади. Серед останніх вжитих за-
ходів – проведення в серпні 2013 

року циклу тематичних нарад з пи-
тань погашення зарплатних боргів. 
Крім представників ФПУ в цій ро-
боті взяли участь співробітники 
Генпрокуратури, Мін’юсту, Фонду 
держмайна та Держпраці, робото-
давці. За підсумками нарад було 
розроблено низку пропозицій, 
схвалених на жовтневій президії 
ФПУ. 28 жовтня на виконання по-
станови президії ми направили 
листа до Кабінету Міністрів. Крім 
того, звернулися до Верховного 
суду, Фонду держмайна та Дер-

жавної виконавчої служби з про-
ханням посприяти в питанні пога-
шення заборгованості із зарплат.
Серед основних пропозицій, з яки-
ми ми зверталися до уряду, – вне-
сти відповідні зміни до законодав-
ства, які б посилювали економічний 
захист працівників у разі неплато-
спроможності роботодавця і невчас-
ної виплати зарплати. Крім того, ви-
словили прохання забезпечити 
держзамовленнями казенні підпри-
ємства, а також своєчасний розраху-
нок із ними. Ми наполягаємо на 

включенні до трудового контракту з 
керівниками пункту про персональ-
ну відповідальність керівника за по-
рушення трудових прав працівників, 
зокрема щодо виплати зарплат. 
Ще одна пропозиція стосувалася 
проведення розширених засідань 
Кабміну, на яких розглядалися б 
ситуації із заборгованістю на най-
більш складних підприємствах. Та-
кож ми запропонували доручити 
органам державної влади прово-
дити масштабні перевірки на тих 
підприємствах, де існує заборгова-

ність із зарплати понад два місяці. 
До наших пропозицій дослухають-
ся: представники уряду охоче йдуть 
на співпрацю, на прохання ФПУ 
призначають тематичні наради з 
метою вирішення питань заборго-
ваності із зарплат. Успішно взаємо-
діємо з Генеральною прокурату-
рою, надаючи інформацію щодо 
заборгованості із зарплат на тих чи 
інших підприємствах, а її представ-
ники проводять там перевірки. Тож 
ми переконані, що така спільна ро-
бота буде результативною. 

Затримка зарплати або випла-
та її не в повному обсязі тягне 
за собою накладення штрафу 
на посадових осіб або підпри-
ємців у розмірі від 30 до 100 
неоподатковуваних мінімумів 
доходів громадян. Умисна та 
безпідставна невиплата біль-
ше одного місяця карається 
штрафом від 500 до 1000 не-
оподатковуваних мінімумів 
доходів громадян (приблизно 
від 8500 до 17 000 грн) та на-
віть позбавленням волі на 

строк до двох років.

Оскільки 
затримки 
заробітної 
плати ста-
ють все 
триваліши-
ми порівня-
но з попе-
редніми 
роками, 
 назрівають 
акції 
 протесту

Лише в 65% випадків передання протоколів до суду 
закінчувалося накладанням на роботодавців штраф-
них санкцій, середній розмір яких становив 551 грн.
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ЗБЕРЕЖЕННЯ ТА ДОСТУПНІСТЬ 
ТРУДОВИХ АРХІВІВ
25 жовтня у Будинку спілок від-
бувся круглий стіл на тему «Збе-
реження та доступність тру-
дових архівів», у якому взяли 
участь представники централь-
них органів влади, об’єднань 
роботодавців, архівних установ, 
органів місцевого самовря-
дування, членських організа-
цій ФПУ, Національної тристо-
ронньої соціально-економічної 
ради.

СЕРГІЙ 
 УКРАЇНЕЦЬ, 
 ЗАСТУПНИК 
 ГОЛОВИ ФПУ: 
«Людина має 
розраховувати 
на справедливу 
трудову пенсію. 
На забезпечення 
цього спрямова-
на робота тру-
дових архівних 
установ, які ма-
ють бути до-
стовірними й 
авторитетни-
ми джерелами 
інформації».

ЩО СЬОГОДНІ?
ПІД ЗНАКОМ ОКЛИКУ

Олена ОВЕРЧУК
редактор відділу «ПВ»

ВАЖЛИВЕ ПИТАННЯ

1425
ТРУДОВИХ 

 АРХІВІВ ДІЮТЬ 
В УКРАЇНІ ЗА 
ПІДТРИМКИ 
ДЕРЖАВНИХ 
АРХІВНИХ 
 УСТАНОВ

Особливе занепокоєння викликає ситуа-
ція з підприємствами, що ліквідуються. 
Чинним законодавством передбачено, 
що у разі ліквідації підприємства ліквіда-
тор зобов’язаний упорядкувати та пере-
дати документи особового складу до міс-
цевих архівних установ, проте ця умова, 

як правило, не виконується.

ФОТО Кирила ЛАТИШЕВА
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Ірина  РОМАНЦОВА, 

голова первинної організації 

профспілки працівників соціальної сфери 

України територіального центру 

соціального обслуговування 
Фрунзенського району м. Харкова.

Ігор  ТИМЧЕНКО, 
голова первинки профспілки соцсфери 

Теруправління Держгірпромнагляду в Харківській 
області, заступник начальника держінспекції 
нагляду в машинобудуванні та енергетиці. 

Євгенія ТАТАРОВА, голова 

первинної 
організації

 Профспілк
и 

управління
 праці та соціально

го 

захисту населення
 Балаклійсь

кої 

райдержадміністрації, голов
ний 

спеціаліст
. 

Анатолій РОЗЕНФЛЯНЦ, директор Східної 
міжрайонної виконавчої дирекції Харківського обласного відділення Фонду соцстрахування з тимчасової втрати працездатності.

3 листопада відзначається День працівника соціальної сфери. Це свято людей, які є яскравим утіленням добра, 
правди, гуманізму, людської гідності та честі, взірцем духовності та вірності своєму покликанню. Це своєрідна віха, 
новий етап, на який крок за кроком вони підіймаються кожен рік, підсумовуючи зроблене, осмислюючи пробле-
ми і дбаючи про перспективи.
Сьогодні величезну армію організаторів забезпечення державної соціальної політики вітають кращі представники 
Профспілки працівників соціальної сфери Харківщини.

Хай ваша праця шанується 
людьми і цінується державою!

Людмила ПЛАСТУН, голова 

Харківської обласної 
організації 

профспілки працівників соціальної 

сфери України.

Тетяна БАБЕНКО, член Центральної ради 
профспілки працівників соцсфери України, 
перший заступник директора 
Департаменту соціального захисту 
населення Харківської ОДА.

Світлана 
ГОРБУНОВА
РУБАН, 
заступник 
голови 
облради 
профспілки 
соцсфери 
України (на 

громадських засадах), 

заступник Харківського 

міського голови з 
питань охорони 
здоров’я та 
соцзахисту населення.

Ольга ФЕДЧЕНКО, член облради профспілки працівників соцсфери України, начальник управління праці та соцзахисту населення Лозівської міськради.

Тамара ПРОТАС
ОВА, 

директ
ор комуна

льної 

установи Барвін
ківсько

го 

районн
ого територіальн

ого 

центру соціаль
ного 

обслуго
вуванн

я (надан
ня 

соціаль
них послуг

).

Світлана ГРИБ, голова первинної 

профорганізації Територіальної 

держінспекції з питань праці, начальник 

відділу.

Тетяна ПЧЕЛЬНІК, голова первинної профорганізації КУ Шевченківський дитячий будинок-інтернат, молодша медична сестра.
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Анна РЄПІЧ
редактор відділу «ПВ»
(За матеріалами департаменту 
виробничої політики та колективно-
договірного регулювання апарату ФПУ та 
Миколаївської обласної ради профспілок)

Пошук ефективних форм співпраці проф-
спілок і відділення НСПП у Миколаївській 
області дає позитивні результати і забезпе-
чує своєчасне реагування на загострення 

стану соціально-трудових відносин та коор-
динацію роботи з вирішення розбіжностей 
між сторонами соціально-трудових відно-

син у різних галузях економіки.

Консолідація зусиль 
задля спокою в колективі
Результати співпраці між Миколаївською облпрофрадою та відділенням 
Національної служби посередництва і примирення у Миколаївській області 
при вирішенні колективних трудових спорів за перше півріччя 2013 року

Понад 
120

УЗГОДЖУВАЛЬ
НИХ ЗУСТРІЧЕЙ 
ЗА УЧАСТІ ПРЕД
СТАВНИКІВ ВІД
ДІЛЕННЯ НСПП, 
ПРОФСПІЛОК І 
КЕРІВНИЦТВА 
ПІДПРИЄМСТВ 
ВІДБУЛОСЯ З 

ЧАСУ УКЛАДЕН
НЯ В ОБЛАСТІ 
УГОДИ ПРО 
СПІВПРАЦЮ 
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Інформація Федерації профспілок 
Волинської обл.

Гущина Анастасія, 14 років, 
«Щедра українська земля»
ІІІ місце, ЗОШ І–ІІ ст. № 11 – 
колегіум, м. Луцьк

Мацюк Анастасія, 12 років,  «Я хочу жити в якісному 
світі»  ІІІ місце, ЗОШ І–ІІ ст. № 11 – колегіум, м. Луцьк

Онищук Андрій, 7 років,  «Вітаміни з чистих 
продуктів»
І місце, ЗОШ НВК № 11, м. Луцьк

Михайлюк Катерина, 13 років, 
«Я пізнаю якісну продукцію»
І місце, ЗОШ № 10, м. Луцьк

Жила Ірина, 15 років,  «Українські козаки...»
ІІ місце, Палац учнівської молоді, м. Луцьк

Бущак Юстина, 6 років, 
«Український мед», ІІ місце, 
Центр дитячої та юнацької 
творчості, м. Нововолинськ

Котельчук Ірина, 11 років,  «Головне – якість»
І місце, Будинок дитячої творчості, м. Рожище

Рибіцька Ірина, 12 років,  «Котик в сирному раю»
І місце, Нововолинська дитяча школа мистецтв

Ліховська Ярина, 8 років, 
«Волинська цукерочка»
ІІІ місце, ЗОШ І–ІІ ст. № 11 – 
колегіум, м. Луцьк

Подоліч Ірина, 6 років,  «Хліб – усьому голова»
І місце, ДНЗ № 9, м. Луцьк

Данильчук Анна, 14 років,  «Яблучка в саду бабусі...»
І місце, Будинок дитячої творчості, м. Рожище

Матвіюк Ярина, 10 років,  «Ми за якісний борщ»
ІІ місце, с. Льотниче Володимир-Волинського р-ну

Бойко Богдан, 5 років,  «Веселка життя»
І місце, ДНЗ № 29, м. Луцьк

Матіяш Софія, 10 років,  «Веселкова Україна»
ІІІ місце, Нововолинська  дитяча школа мистецтв

Осіпович Іванна, 16 років,  «Любімо українське»
ІІІ місце, с. Борочиче Горохівського району

Якісний світ очима 
волинських дітей 
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Тетяна МОРГУН
«ПВ»

Н

мандрівник

ТАКИЙ РАКУРС | ФІНІСТЕРРЕ  КРАЙ ЗЕМЛІ

ТАКИЙ ВИПАДОК

Шлях Святого Іакова – найпопулярніший у світі 
пішохідний багатокілометровий маршрут.

Хвала долі, нашим землякам прита-
манні не лише рухливість та цікавість, 
а й щира любов до своєї прекрасної 
батьківщини. Зокрема малої. Інфор-
мація, розміщена на приватних сай-
тах Сергія Рижкова та Лізи Волкової, 
уже вкотре це підтверджує. 

На Харківщині, поблизу с. Городнє, 
неподалік славетного Натальєвського 
парку, є особливе місце – Співочі те-
раси. Таке враження, що тут співає 
практично все – навіть каміння. 
Йдеться про унікальну пам’ятку 
садово-паркової архітектури європей-
ського масштабу, хоча насправді ін-
формації про неї катастрофічно бра-
кує. Тож довіримося lizaraduga.

livejournal.com. Тераси було збудова-
но в ХІХ ст. завдяки поміщику Павлу 
Харитоненку, який задумав закласти 
розкішний екзотичний сад. Однак 
місцевий ґрунт виявився непридат-
ним для вирощування вимогливих 
сортів плодових дерев. Тоді знайшли 
достоту новаторський вихід: на 
південно-західному схилі балки було 
збудовано шість довгих терас із цегли 

та каміння й розташовано у вигляді 
величезної дуги, зверненої до сонця. 
В такий спосіб досягли ефекту соняч-
них батарей. А ще додали мідну дре-
нажну систему – й стало можливим 
вирощувати в цьому місці рідкісні де-
рева й рослини. 
Стіни ввігнутої форми створюють не-
звичайну акустику: якщо стати в центрі 
майданчика, перед терасами, то голос 

звучить так, ніби його посилено по-
тужними мікрофонами. Своєрідний 
амфітеатр дозволяє чути навіть шепіт 
на відстані в 60 м. А коли здіймається 
вітер, то «співають» і самі тераси: чути 
незвичайний переливчастий звук. За 
легендою, тут виступав Федір Шаля-
пін. А нині, пише Сергій Рижков, це 
місце слугує сценою для проведення 
українського етнофестивалю.

НЕВЖЕ ЗНАК?

Щодо згаданої Галі-
сії, то це найпівніч-
ніша область Іспа-
нії, розташована 

на узбережжі Атлантичного 
океану. Частину узбережжя 
від мису Фіністерре до ост-
ровів Сісаргас називають Бе-
регом Смерті – через те, що 
об місцеві рифи розбилося 

чимало кораблів. Мандрів-
ники оминають це суворе 
місце, хоча даремно: чудові 
пляжі, затишні бухти, різно-
барвні скелі, гарні невеликі 
водоспади, вкриті лісом гір-
ські тераси зробили його од-
ним з наймальовничіших у 
Іспанії, повідомляє need-for-
adventures.ru.

У ГАЛІСІЮ  ЗАДЛЯ ЕТНІЧНОГО ФОТОТУРИЗМУ

СПІВАЮТЬ УСІ!

Новина миттєво облетіла світ: працівник швед-
ського рибокомбінату Гетеборга, який сорту-
вав рибу, виявив серед улову дивного, неймо-
вірного лосося. У тому місці, де луска світлі-

ша, були помітні чіткі обриси чорного хреста. Поба-
чивши на тілі риби релігійний символ християн, чо-
ловік мало не зомлів і був настільки вражений, що 
почав несамовито голосити й кликати в свідки спів-
робітників. Спробували очистити лосося від «роди-
мої плями», та марно. Тоді робітник, котрий знайшов 
рибу, заявив, що то не інакше, як послання від Бога.
Врешті-решт лосося назвали Ісусом, бо таки жоден із 
шведських знавців підводного світу, людей з чима-
лим досвідом, ніколи не бачив нічого подібного й не 
зміг пояснити, звідки на тілі риби незнищенний 
хрест. Усі були збентежені.
Та, здається, не менш дивною виявилася поведінка 
одного із співробітників рибокомбінату – Ларса Люд-
вігссона, який вирішив, розповідає newsland.com, за-
брати лосося-«християнина» додому й невдовзі при-
готувати з нього «благословенну вечерю» для родини.
Але він цього не зробив. І ось чому.
Як відомо, в історії християнства риба має особливе, 
символічне, значення. Зображення риби є моногра-
мою (акронімом) імені та місії Ісуса Христа – ІХТІС. 
Його неодноразово як таємний знак використовува-
ли в перші століття нашої ери, коли ранні нечисленні 
християни піддавалися гонінням і тортурам. Риба 
часто згадується у текстах Нового Заповіту, серед 
учнів Христа було чимало рибалок. Одне слово, звіст-
ка про лосося із хрестом на тілі так схвилювала зем-
ляків Людвігссона, що в країні вибухнув справжній 
бум. Люди вимагали дати наукову оцінку незвичай-
ного явища, пояснити громадянам, що може означа-
ти й що віщує ось такий символ, який «прибув» на 
землю з морських глибин. 
Тож Людвігссону стало не до «благословенної вече-
рі», він і сам був приголомшений повсюдною гіпер-
емоційною зацікавленістю його трофеєм, тож ухва-
лив таке рішення: вирушити із своїм лососем у подо-
рож Швецією. В одному інтерв’ю чоловік повідомив: 
«Я маю законсервувати рибу... Найбільш біблійний 
метод – це, звісно, засолити... Якщо не помиляюсь, 
Ісус щось казав про це» (lenta.ru).
Попервах, наприкінці вересня незвичайну рибу ви-
ставили для огляду цікавої публіки в супермаркеті 
м. Мальме, звідки лосось із хрестом поступово руха-
тиметься на північ. Про реакцію ортодоксальних ві-
руючих ні шведські, ні інші ЗМІ не повідомляють.

КАМІНЬ, ЧЕРЕВИК 
І... КІНЕЦЬ ЗЕМЛІ

Край землі за уявленнями середньовіччя

Прочанин іде до краю землі
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Семен ПЕРЦОВСЬКИЙ
спеціально для «ПВ»

Захід отримав назву 
Urban Tower Fest (Фес-
тиваль міської башти) 
не випадково, адже го-

ловним об’єктом, де прохо-

дять змагання, стала колиш-
ня водонапірна башта висо-
тою 22 м, розташована в со-
сновому бору на околицях 
міста. Оновлену після поже-
жі, її для занять скелелазам 
передали вже років 20 тому, 
але верхолази практично 
безскельного, степового ре-

гіону досі заздрять такому 
змагальному майданчику. І 
намагаються використовува-
ти його повною мірою.
Господарі вежі у фестивальній 
боротьбі змагалися особливо 
натхненно – у листопаді їхній 
клуб відзначає своє 50-річчя 
(для порівняно молодого міс-
та, та ще й розташованого да-
леко від гір, це дійсно неор-
динарна подія). Нинішнього 
літа альпіністи присвятили 
ювілею сходження на оспіва-
ні Лермонтовим Казбек та 
Ельбрус (там уже майорить 
прапор Сєвєродонецька) пе-
ремогу в обласних змаганнях 
у проходженні зв’язки двох 
спортсменів складним скель-
ним рельєфом. 
Тож безстрашні відзначилися 

і на рідній вежі! У різних ка-
тегоріях найбільше балів на-
брали давні друзі-суперники 
– скелелази Сєвєродонецька 
та Луганська. Серед хлопців 
перемогли господарі: Леонід 
Хамула, Андрій Павлов, Олег 
Харченко. А луганчанки Іри-
на Полстянкіна й Олена Най-
зіна продемонстрували най-
кращі результати серед 
 дівчат. Третім призером ста-
ла сєвєродончанка Анастасія 
Світлична. 
Як і зазвичай, був виділений 
висотний маршрут і для но-
вачків – зрозуміло, екіпіро-
ваних належним чином. Усім 
сподобалися і вправи в подо-
ланні земних перешкод. Од-
ним словом, було і на що по-
дивитися, і чому повчитися!

УКРАЇНЦІ – КРАЩІ В ЄВРОПІ! 
Відразу двоє українських легкоатлетів були визнані кращи-

ми спортсменами континенту за підсумками вересня. У чоло-
вічому голосуванні переміг Богдан Бондаренко (стрибки у ви-
соту), а в жіночому – Ганна Мельниченко (багатоборство).
Наш стрибун у висоту завершив сезон двома переможними 

вересневими стартами – в Роверето та Бердичеві, які й допо-
могли йому вчетверте за рік стати найкращим легкоатлетом міся-

ця у Старому Світі. Ганна Мельниченко у вересні тріумфувала на під-
сумковому турнірі багатоборців Decastar у Таленсе і завершила сезон на 
найвищому рядку в заліку IAAF Combined Events Challenge. А замкнула 
чільну трійку кращих легкоатлетів вересня в Європі наша Людмила Кова-

ленко, яка пробігла напівмарафон у Філадельфії з другим результатом в єв-
ропейському топ-листку цього сезону.

ЛЕГКА АТЛЕТИКА 

БОКС

АЛЬПІНІЗМ | ДО ЮВІЛЕЮ ПРОВЕЛИ ФЕСТИВАЛЬ СКЕЛЕЛАЗІВ

ПЕРШИЙ ВИД 
СПАРТАКІАДИ

ПІДТЯГУЄМО ЗМІНУ

НА ВЕЖІ БЕЗСТРАШНИХ

Валерій МАРЦЕНЮК 
спеціально для «ПВ»

На старт помірятися си-
лами вийшли шість ко-
манд юнаків та дівчат. У 
підсумку першість у ко-
мандному заліку виборо-
ла команда вищого про-
фесійного училища 
№ 25, другими фінішува-
ли представники центру 
профтехосвіти сфери по-
слуг, замкнули трійку лі-
дерів легкоатлети профе-
сійного ліцею.
В особистому заліку на 
дистанції 1000 м пере-
можцями стали юнаки з 
вищого професійного 
училища № 25. Зокрема, 
перше місце виборов Ігор 

Ярошенко, друге – Сергій 
Комарницький, третє – 
Дмитро Гук. Серед дівчат 
на дистанції 500 м пере-
могла Марина Сінчук із 
центру профтехосвіти 
сфери послуг, другою і 
третьою фінішну стрічку 
перетнули відповідно 
 Вікторія Мельничук і Ніна 
Грузевич з ВПУ № 25.

На останньому чемпіона-
ті світу в м. Баку 2011 
року наші бійці створили 
справжню сенсацію, 
впевнено здобувши пе-
ремогу в загальному за-
ліку (в активі українців 
були 4 золоті та срібна 
нагороди). Однак після 
Олімпіади–2012 команду 
доводиться оновлювати.
Тож цьогоріч із Казахста-
ну наші спортсмени по-
вернулися з однією наго-
родою. У ваговій категорії 
до 56 кг Микола Буценко 
зійшов на третю сходинку 

п’єдесталу пошани. Отри-
мавши шостий номер по-
сіву, наш боксер розпочав 
виступ на першості пла-
нети з третього кола зма-
гань. Здобувши перемоги 
на старті турніру, украї-
нець пробився до півфі-
налу, де йому випало би-
тися з росіянином Воло-
димиром Нікітіним. По-
ступившись із мінімаль-
ним розривом у рахунку 
(1:2), наш співвітчизник, 
утім, з порожніми руками 
з Алмати не поїхав, вибо-
ровши бронзову медаль. 

У Хмельницькому парку культури та 
відпочинку ім. Михайла Чекмана не-
щодавно відбулася першість міста з 
легкоатлетичного кросу серед учнів 
профтехосвіти до заліку спартакіади.

В м. Алмати (Казахстан) завершився 
чемпіонат світу з боксу серед чоло-
віків, у якому 576 боксерів з 116 кра-
їн світу виборювали титул найкращих 
бійців планети.

МАСОВА ФІЗКУЛЬТУРА | ЧЕМПІОНАТ ІЗ ПІШОХІДНОГО ТУРИЗМУ

Анатолій ЛАГУНЕЦЬ
спеціально для «ПВ»

Н

Сєвєродонецька громадська організація 
«Молодіжний клуб любителів альпінізму та 
скелелазіння, що стала наступницею сек-
ції альпінізму профспілкового клубу «Хімік» 
виробничого об’єднання «Азот», разом із 
Луганською обласною профільною спортив-
ною федерацією провела традиційний фес-
тиваль скелелазів.

коротко

ПЕДАГОГИ ВИЗНАЧИЛИ 
КРАЩИХ СПОРТСМЕНІВ
Попри складні погодні умови 20 ко-
манд з 15 районів та 5 міст Хмель-
ниччини взяли участь у традицій-
ному чемпіонаті області серед 
працівників закладів освіти з пішо-
хідного туризму «Листопад–2013», 
який цьогоріч був присвячений Все-
світньому дню туризму. Змагання 
проходили в лісовому масиві побли-
зу міста Деражні. 
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 СКАНВОРД
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ЗНАМЕННИХ І ПАМ’ЯТНИХ ДАТ

Відповіді на сканворд, надрукований у № 43

Пр
ав
ил

ьн
а в

ід
по

ві
дь

 –
 «
па

ра
пе

т»
.

Розгадавши сканворд і вписавши букви в клі-
тинки, виріжте його по червоній рамці та на-
дішліть нам на адресу: «Профспілкові вісті», 
майдан Незалежності, 2, м. Київ, 01012  
або profvisti@ukr.net. 
Усіх, хто правильно розгадав сканворд і пер-
шим надіслав відповідь, чекає винагорода – 
піврічна передплата на газету «Профспілкові 
вісті».
ВІТАЄМО Наталію Муращенко з м. Ромни 
Сумської обл., яка правильно розгадала скан-
ворд у № 43.
До уваги переможців конкурсу! Щоб отримати 
піврічну передплату на газету «Профспілкові 
вісті», необхідно подати до редакції копію 
ідентифікаційного коду, а також вказати 
 домашню адресу й поштовий індекс.
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2  

3  

4  
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6  

7  

Мишка на кішці, кішка на Жучці, а Жучка – куди хазяїн поведе... Фото з Інтернету

ОВЕН 
Вдасться вирі-
шити накопи-

чені за останній час 
проблеми, які завда-
вали неспокою. 
Жодним чином не 
реагуйте на критику 
заздрісників і недо-
брозичливців.

ТЕЛЕЦЬ 
Не варто 
розрахову-

вати на обіцяну під-
тримку з боку керів-
ництва. Несподівано 
отримаєте допомогу 
звідти, звідки не очі-
кували. 

БЛИЗНЮКИ 
Не пере-
ймайтеся 

дрібними негаразда-
ми. На горизонті 
дуже скоро засяють 
нові перспективи.  
Життя чудове!  

РАК 
Проаналі-
зуйте все, 

що сталося з вами 
останнім часом, і по-
бачите, де ви при-
пустилися помилки. 
Довіряйте своїй 
 інтуїції.   

ЛЕВ 
Доведеться 
обстоювати 

свою точку зору й за-
хищати власні інте-
реси. Не перегніть 
палицю, аби не на-
кликати гнів керів-
ництва.  

ДІВА 
Несподівана 
зустріч зі ста-

рими знайомими 
принесе безліч при-
ємних вражень. Усе 
для вас складати-
меться вдало. 

ТЕРЕЗИ 
Цей тиждень 
буде емо-

ційно напруженим. 
Варто відмовитися 
від прийняття важли-
вих рішень. У вашому 
оточенні є особа, яка 
незмінно перешко-
джає у роботі.  

СКОРПІОН 
Друзі допомо-
жуть реалізу-

вати нові ідеї та 
отримати швидкий 
прибуток. Не забудь-
те їм віддячити.          

СТРІЛЕЦЬ 
Настав час 
приділити 

увагу вирішенню ро-
динних проблем. Не 
беріть близько до 
серця негаразди.     

КОЗЕРІГ 
Ваші рішу-
чість і ціле-

спрямованість ста-
нуть величезною пе-
ревагою на роботі й 
допоможуть узяти 
верх над конкурен-
тами та недоброзич-
ливцями.     

ВОДОЛІЙ 
Конфлікт із 
родичами не 

вдасться вирішити, 
допоки ви не визна-
єте свою помилку. 
Знайдіть із ними, на-
решті, спільну мову.  

РИБИ 
Категорич-
ність і при-

скіпливість можуть 
стати причиною роз-
ладу у стосунках між 
колегами. Не кон-
центруйтеся на пога-
ному, по-філософ-
ськи ставтеся до 
дрібних невдач.

4 – 10 листопада

ГОРОСКОП

Завершився 43-й Київський міжнародний кінофести-
валь «Молодість». Підбиття підсумків головної кіноподії 

року відбулося 26 жовтня в кінотеатрі «Київська 
Русь». Член журі, голова Спілки кінематогра-

фістів України Сергій Тримбач зазначив: 
«Оргкомітет отримав на розгляд майже 

200 фільмів. Не всі з них високої якості. 
Але в процесі нашої роботи ми ознайо-
милися з дуже цікавими стрічками, що 
вселяє надію на український кінемато-
граф». Фільмом-переможцем у Націо-
нальному конкурсі став документаль-
ний фільм «Повернення» молодого 
режисера Олександра Ратія. Головний 
приз кінофестивалю – золотий «Скіф-

ський олень» і грошову премію на зйом-
ку наступного фільму в розмірі 20 000 гривень 
Олександру Ратію з Алчевська вручив Юрій Ми-
роненко, Президент Фонду Ігоря Янковського 
«Ініціатива в ім’я майбутнього». 

У НАЦІОНАЛЬНОМУ КОНКУРСІ 
МОЛОДОСТІ  ПЕРЕМІГ ФІЛЬМ 

СТУДЕНТА З АЛЧЕВСЬКА

КАЛЕНДАР

Підприємство «Профінформ» ФПУ оголошує 
конкурс на кращу організацію передплати 
 газети «Профспілкові вісті» на 2014 рік. Кон-

курс проводиться серед регіональних проф об’єд-
нань, профоб’єднань АР Крим та м. Києва.
Мета конкурсу – стимулювати активність територіаль-
них проф об’єднань щодо проведення річної перед-
плати газети «Профспілкові вісті» на 2014 рік.

Переможці конкурсу визначатимуться відповідно до 
даних ДП «Преса» (форма звітності СП-18) про перед-
плату на газету «Профспілкові вісті» на 2014 рік ста-
ном на 25 січня 2014 року.
Для переможців установлено три премії:
перша – 3000 грн; друга – 2000 грн; третя – 1000 грн.
P.S. Переможцями конкурсу «Передплата–2013» 
були Закарпатська та Запорізька облпрофради.

ОРГАНІЗУЙ ПЕРЕДПЛАТУ 
ПРОФСПІЛКОВОЇ ПРЕСИ НА 2014 РІК!

УВАГА  КОНКУРС!


